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پنجشنبه ۱8 خرداد ۱۴۰۲   شماره 388۲

 فصل مربوط به آموزش 
عالی در برنامه هفتم 

حداقل نسبت به برنامه 
ششم جایگاه ضعیفی دارد و نسبت به 

دیگر بخش های همین برنامه هم به 
نظر می رسد که چنین وضعیتی را 

شاهد هستیم. یعنی به تحولات 
داخلی و بین المللی بحث آموزش و 

تحقیقات آن طور که انتظار می رفت، 
توجه نشده است

fدانشگاهدانشگاه a r h i k h t e g a n o n l i n e

ساماندهیمهارتافزاییوصلاحیتحرفهایدردانشگاهها

مدیرکل دفتر ارتباط جامعه و صنعت وزارت علوم از ساماندهی مهارت افزایی و صلاحیت حرفه ای 

در دانشگاه ها خبر داد. محمد سعید سیف در گفت وگو با فارس گفت: »مهارت افزایی، هدایت 

تحصیلی و صلاحیت حرفه ای بحث مهمی است که در سال های اخیر به آن توجه می شود زیرا 

بازار کار نیازمند دانشجویان و فارغ التحصیلانی است که دارای توانمندی شغلی متناسب با 

بازار کار باشند، لذا آموزش های دانشگاهی که آموزش های پایه و خیلی مفید هستند باید با 

فعالیت های جانبی فوق برنامه و دوره های تخصصی تکمیل شود، همان طور که در سطح دنیا 

نیز به همین شکل است.« وی افزود: »مدت زمان آموزش مهارت شغلی می تواند کوتاه باشد ولی 

برگزاری فعالیت های آموزشی ضروری است، تا دانشجو ها بتوانند با این مشاغل آشنا شوند.« 

سیف با بیان اینکه در وزارت علوم، تمام دانشگاه ها به این موضوع باید توجه جدی کنند، اظهار 

داشت: »خوشبختانه در سال های اخیر به این کار توجه می شود، تقریبا در هر دانشگاه به طور 

متوسط بیش از ۱۰۰ دوره در سال برگزار می کنیم که دانشجو ها را با مهارت شغلی آشنا کنیم. 

مهارت شغلی صرفا چیزی شبیه به تدریس یک درس نیست؛ مطالبی است که به روز می شود.« 

فراخوانجذباعضایهیاتعلمیبهزودیاعلاممیشود

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به انتشار سالانه دو بار فراخوان جذب اعضای هیات علمی گفت: 

»فراخوان اولین دوره جذب اعضای هیات علمی در سال ۱۴۰۲ به زودی  اعلام خواهد شد. جذب 

اعضای هیات علمی معمولا در سال دو بار )اردیبهشت یا خرداد و آذر یا دی( با فراخوان از سوی مرکز 

جذب اعضای هیات علمی وزارت علوم انجام می شود. این فراخوان سال گذشته نیز از اردیبهشت به 

تیر موکول و یک دوره نیز در دی ماه اعلام شد.« رئیس مرکز جذب وزارت علوم پیش تر درباره سهمیه 

جذب اعضای هیات علمی در دو فراخوان جذب اعضای هیات علمی در سال جاری گفته بود: »اگر 

سهمیه های جذب مانند سال قبل باشد، در مجموع طی دو فراخوان ۲ تا ۲ هزار و ۵۰۰ نفر امسال 

جذب خواهند شد.« محمد      خلج امیرحسینی اخیرا در گفت وگویی درباره زمان ثبت نام فراخوان جذب 

اعضای هیات علمی وزارت علوم در اردیبهشت ۱۴۰۲ نیز اعلام کرد: »فراخوان اردیبهشت با کمی 

تاخیر اعلام خواهد شد.« حالا وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در گفت وگو با ایرنا در مورد این تعویق و 

اعلام زمان فراخوان جذب اعضای هیات علمی گفت: »ما سالی دو بار فراخوان را اعلام کرده و اعضای 

هیات علمی را جذب می کنیم.« 

رشتههایجدیدبهدفترچهکارشناسیارشد۱۴۰۲اضافهشد

رشته های جدید و اصلاحات مربوط به دفترچه راهنمای انتخاب رشته آزمون 

کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۱۴۰۲ منتشر شد. به دنبال انتشار دفترچه 

راهنمای انتخاب رشته آزمون کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۱۴۰۲ در تاریخ 

۱۰ خرداد ۱۴۰۲ اصلاحات جدید به صورت پیوست دفترچه راهنمای انتخاب 

رشته منتشر شد.

 به منظور فراهم کردن تسهیلات بیشتر برای آن دسته از داوطلبان مجاز به انتخاب 

رشته در آزمون کارشناسی ارشد ناپیوسته سال ۱۴۰۲ که تاکنون برای انتخاب 

رشته اقدام نکرده اند، ترتیبی اتخاذ شده است که بتوانند تا پایان روز شنبه ۲۰ 

خرداد ۱۴۰۲ نسبت به انتخاب رشته اقدام کنند. لذا داوطلبان، ضرورت دارد در 

مهلت در نظر گرفته شده و پس از مطالعه دقیق دفترچه راهنمای انتخاب رشته های 

تحصیلی و مندرجات این اطلاعیه، به پایگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش 

مراجعه و نسبت به ثبت کدرشته محل های انتخابی در آزمون مذکور اقدام کنند. 

باتدوینوابلاغبرنامههفتمتوسعه،مسیرحرکتکشور

برای5ســـالآیندهدربخشهایمختلفمشـــخصشده

است؛مســـیریکههرچندرویکاغذبرایبخشآموزش

عالـــیمیتوانداتفاقاتخوبیرادربرخیازحوزههارقم

بزنـــدامابرخیازحوزههایمهـــممانندحیطهفرهنگی

وزیستدانشـــجورابایدجزءمباحثمهمیدانستکه

توجهیبهآننشـــدهاست.ازطرفدیگریکیازنقدهای

مهمیکهبهاینســـندوالبتهدیگربرنامههایتوسعهای

واردمیشودنبودســـنجههاییبرایاندازهگیریمیزان

پیشرفتآناست.اسنادیکهبانگاهیبهوضعیتکشور

هممیتوانعنوانکردآنطورکهانتظارمیرفتبهمرحله

اجرانرســـیدهیادرحیطهاجراموفقنبودهاست.اماآنچه

مهماســـتاینکهدربرنامههفتمتوسعه،تکالیفیمانند

حرکتبهســـمتجذبدانشجوودانشمندبینالمللی،

اخذشهریهازدانشجویاندانشگاههایدولتیو...برای

دانشـــگاههاتعیینشدهاست؛اتفاقیکهالبتهمشخص

نیســـتقراراستبامترومعیاریعملیاتیشود.اسحاق

رســـولی،عضوهیاتعلمیدانشـــگاهآزاداسلامیواحد

اردبیلدرگفتوگوبا»فرهیختگان«معتقداســـتنظام

برنامهریزیواجرادرکشورمافاصلهمعناداریبایکدیگر

دارندوهمینمســـالهیکیازدلایلیاستکهتدویناین

برنامههابهدورازواقعیتجامعهباشد.

  برنامه هفتم نسبت به حوزه فرهنگ دانشگاه 
غفلت دارد

اســـحاق رسولی با بیان اینکه انتظار این بود که برنامه هفتم از 

برنامه ششم توسعه قوی تر باشـــد، گفت: »همان طور که این 

برنامه نقاط قوتی دارد تصور می کنم در حوزه علمی، فناوری و 

آموزشی به نسبت دیگر بخش ها خلأ زیادی دارد. یعنی مسائل 

اساســـی که باید در حوزه آمـــوزش، فناوری و تحقیقات به آنها 

توجه شـــود، لحاظ نشده است. واقعیتی داریم مبنی بر اینکه 

شـــاهد جریانات فرهنگی و اجتماعی قابل توجهی در جامعه 

به ویژه در میان دانشجویان نسل جدید در وقایع سال گذشته 

بودیم که نشان می دهد در دانشگاه های ما در حوزه اجتماعی 

و فرهنگی کارهای عمیقی صورت نگرفته است و متاسفانه در 

برنامه هفتم از برخی مسائل کیفی به ویژه در حوزه فرهنگ در 

دانشگاه ها غفلت شده است.« 

او ادامه داد: »یکی دیگر از مشـــکلات این ســـند آن است که 

شـــاخصه های لازم برای ســـنجش میزان تحقق آن در بخش 

آموزش عالی وجـــود ندارد که بتوان میزان تحقق اهداف این 

برنامه را ارزیابی کرد. نکته  دیگر اینکه تجربیات گذشته نشان 

می دهد که در خوشـــبیانه ترین حالت ها، برنامه های ۵ ساله 

کشـــور، میزان تحقق شان زیر ۲۰ درصد بوده و ما در این دوره 

از لحاظ ســـاختار اجرایی، شـــاهد تحول خاصی نیستیم که 

بگوییم به طور مثال در برنامه هفتم تحولاتی در حوزه اجرایی 

کشور رخ داده که براســـاس رویکردهای موجود در این سند 

رعایت می شود.« 

عضو هیات علمی دانشـــگاه آزاد اسلامی اردبیل بیان داشت: 

»یکی از ضعف های اساسی ما در نظام برنامه ریزی و اجرایی مان 

آن است که ما یک سیاست اعلامی و یک سیاست  اعمالی داریم 

که همیشه سیاســـت های اعمالی آرمانگرایانه بوده و آنچه در 

عمل پیاده شـــده، یک موضوع دیگر بوده اســـت. از این رو در 

مـــورد برنامه هفتم هم همین نکته وجـــود دارد، یعنی یکی از 

ضعف های اساسی این برنامه ها، نبود ضمانت اجرایی است؛ 

چراکـــه در غیر این صورت میـــزان تحقق چنین برنامه هایی تا 

این حد پایین نبود.« 

 پشتوانه اجرایی برای برنامه های توسعه ای 
وجود ندارد

رسولی با بیان اینکه برای برنامه های توسعه ای شاهد پشتوانه 

اجرایی نیستیم، تصریح کرد: »وقتی برنامه هفتم را می بینیم، 

این طور تصور می شود که این برنامه تنها با تغییرات جزئی نسبت 

به برنامه های گذشـــته و حتی ضعیف تر نسبت به برنامه ششم 

تدوین شده است. درحالی که نسبت به تغییرات جهان در حوزه 

علم و فناوری، هیچ گونه توجهی در این سند نشده است. به طور 

مثـــال امروز عملا هوش مصنوعی نقش معلم دارد و آموزش را 

تحت تاثیر قرار می دهد اما به این مقوله در سند توجهی نشده 

اســـت. امروز در دنیا آموزش از طریق هوش مصنوعی دنبال 

شـــده و حتی می توانند رســـاله و کتاب تولید کنند، اما ما در 

برنامـــه هفتم نه تنها آینده نگری در بخش آموزش وتحقیقات را 

نمی بینیم بلکه شاهد غفلت از وضعیت جاری هم هستیم.« 

او به عدم مشخص بودن آموزش رایگان برای دانشجویان مستعد 

و نخبه در برنامه هفتم اشـــاره کرد و بیان داشت: »در اصل 3۰ 

قانون اساسی به این مساله اشاره شده که دولت موظف است 

تـــا آموزش وپرورش رایگان را برای همه تا پایان دوره متوســـطه 

فراهم کند و در آموزش عالی هم تا ســـر حد خودکفایی کشور، 

این مقوله را به صورت رایگان گسترش دهد اما سوال این است؛ 

کجا مشخص شده که نیازمندی های ما در چه حوزه هایی است 

و کجا نیاز به این داریم که در حوزه علوم و فناوری به خودکفایی 

برسیم؟ با توجه به عدم شفافیت این بخش، در برنامه هفتم هم 

می بینیم که مبنای بســـیاری از بندها مشخص نیست. یعنی 

همین که ۱۵ و در بند دیگری از برنامه ۴۰ درصد از دانشجویان 

هزینه هایشان از سوی دولت تامین می شود، مشخص نیست.« 

 مشخص نیست مساله اصلی آموزش عالی 
در برنامه هفتم چیست

عضو هیات علمی دانشـــگاه آزاد اسلامی اردبیل افزود: »ما در 

الگوی برنامه نویســـی در برنامه های مختلف هم شاهد همین 

مساله هستیم؛ یعنی یک بار شاهد اعمال جزئیات و شاخص ها 

هستیم و یک بار هم مانند برنامه هفتم، بیشتر شاهد رویکرد و 

کلیات هستیم. دلیل این مساله هم مشخص نیست که چرا در 

برخی برنامه ها این طور است. البته در پیش گفتار برنامه هفتم 

عنوان شده که این برنامه عدالت محور است اما شاهد این رویکرد 

در حوزه آموزش و فناوری و تحقیقات نیستیم. نکته دیگر بحث 

مساله محوری است و مشخص نیست که مساله اصلی آموزش 

عالی در برنامه هفتم چیست.« 

رســـولی گفت: »اساسا ساختار برنامه ریزی در کشور ما با نظام 

حکمرانی، مدیریت و اجرا فاصله دارد. شاید ما هر برنامه ای هم 

تنظیم کنیم؛ اگر یک سری آمادگی ها وجود نداشته باشد، این 

برنامه ها هم مانند برنامه های گذشته می شود، یعنی اینکه چه 

این برنامه ها به صورت کلی باشد و چه در آن شاخص ها لحاظ 

شود، باز هم تفاوتی نمی کند چراکه هیچ ضمانتی پشت اجرای 

این برنامه ها نیست که باعث شود این برنامه ها محقق شود. این 

مساله نشـــان می دهد گرچه بیش از 7۰ سال است در کشور 

نظام برنامه ریزی داریم، اما برنامه ها بیشتر حالت آرمانگرایانه 

دارد اما در عمل با واقعیات ســـازگاری ندارد. درست است که 

کشورمان این پتانسیل را دارد که رشد 8 درصدی اقتصادی را 

داشته باشیم، اما آیا نظام و دستگاه های اجرایی ما این آمادگی 

و  انگیزه را برای اجرای برنامه ها دارند؟ جواب به این سوال منفی 

اســـت و به همین دلیل ما نیاز اساســـی به بازنگری بین نظام 

برنامه ریزی و اجرا داریم. 

او افزود: »نظام برنامه ریزی و حل مساله ما بیشتر آرمانگرایانه 

بـــوده و توجهی بـــه واقعیات ندارد. به طـــور مثال وقتی در 

چشم انداز ۲۰ ســـاله می گوییم که باید به رشد 8 درصدی 

اقتصادی برســـیم، اینکه در تمام برنامه های ۵ ساله بگوییم 

که باید رشد 8 درصدی را داشته باشیم، شاید معقول نباشد؛ 

بلکه وقتی رشـــدمان نزدیک به صفر است، باید در وهله اول 

ایـــن را مثبت کنیم و بعـــد در برنامه دوم، آن را به ۲ درصد و 

در طول هر برنامه ۵ ســـاله، یک یا دو درصد به آن بیفزاییم 

تا درنهایت به 8 درصد برســـیم، امـــا وقتی می گوییم چون 

چشـــم انداز 8 درصد بوده، پس همـــه برنامه ها هم باید 8 

درصد باشد، به نظر می رسد که از لحاظ مدیریتی این شکل 

مدیریتی معقول نیست.« 

عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اردبیل تاکید کرد: »ما امروز در 

کشور نظام مهندسی، نظام پرستاری، نظام پزشکی و... داریم 

و هر جا که چنین نظام هایی شکل گرفته، وضعیت آن حوزه ها 

به نسبت دیگر حوزه ها مطلوب تر است و تنها حوزه ای که ما در 

آن نظام مندی نداریم، حوزه مدیریت است. عموما وزرای ما در 

آموزش عالی و دانشگاه ها بیشتر از رشته های علوم پایه بوده اند، 

در حالی که خود علوم پایه از جمله رشته هایی است که در کشور 

آســـیب دیده است. یعنی در برنامه ششم اگر قرار بود جمعیت 

دانشجو در رشته های علوم پایه به ۱۰ درصد افزایش پیدا کند، 

نه تنها این اتفاق نیفتاد بلکه با کاهش آن هم روبه رو بودیم.«

 

 تبدیل علم به ثروت باید در برنامه های توسعه ای 
وارد شود

رســـولی گفت: »تا زمانی که قبول نکنیـــم مدیریت خود یک 

تخصص است و حتی وزارت علوم هم به این مهم پایبند نباشد، 

نمی توان شـــاهد اتفاق خاصی بود. قطعـــا باید قبول کرد که 

اگر می خواهیم برنامه ریزی و اجرای درســـتی داشته باشیم، 

نظام منـــدی مدیریتی باید ایجاد کنیم. درحالی که اکثر نظام 

مدیریتی ما سیاســـت زده اســـت، اما آموزش عالی و آموزش و 

پرورش ما باید فراجناحی باشد نه اینکه تحت تاثیر مدیریت ها 

قرار بگیرند. واقعیت این است که این دو بخش به سیاسی ترین 

بخش ها تبدیل می شوند و قطعا برنامه ها هم تحت تاثیر همین 

فضا قرار می گیرد.«  او اظهار داشت: »ما با بحران های مختلفی 

در طول سال های گذشته مواجه بوده ایم که از جمله آن بحران 

بیکاری فارغ التحصیلان است و ما از حیث کمی در آموزش عالی 

و تولید مقالات علمی هم رشد قابل توجهی داریم به طوری که 

رتبه ۱۵ دنیا و دوم را در منطقه داریم، اما برخی مســـائل دیگر 

هـــم وجود دارد که آزاردهنده هم هســـتند ولی در برنامه های 

توسعه ای به آنها توجه نمی شود. به طور مثال وقتی حدود ۴۰ 

درصد از فارغ التحصیلان ما بیکار هســـتند نباید به عنوان یک 

دغدغه جدی در برنامه های توسعه ای لحاظ شده و دانشگاه ها 

هم تضمین کیفیت داده و اصلا آنها براساس خروجی شان مورد 

ارزیابـــی قرار بگیرند. گاهی می گویم این حد از انتقادی که به 

ایران خودرو و سایپا داریم، باز آنها هم برخی از محصولات شان 

را برای یک یا دو سال گارانتی می کنند؛ اما این مهم را در جای 

دیگر شاهد نیستیم و سوال این است که چرا آموزش عالی نباید 

پاسخگو باشد که به چه دلیل ۴۰ درصد از فارغ التحصیلان در 

زمره جامعه بیکاران تعریف می شوند.« 

عضو هیات علمی دانشـــگاه آزاد اردبیل افـــزود: »برنامه های 

توســـعه ای باید بـــه حوزه تبدیل علم به ثـــروت ورود کند و در 

حوزه های فرهنگی و معرفتی هم باید این اتفاق بیفتد؛ چراکه 

به نظر می رسد در این حوزه، معاونت های فرهنگی به اصطلاح 

به دور خودشان می چرخند و بیشتر نیز به ظواهر و ارائه آمار و 

ارقام خلاصه شـــده، به طوری که امروز با تغییراتی که در سبک 

زندگی ایجاد شده و با گسترش فرهنگ جهانی و ارتباط راحت 

نسل جوان با این فرهنگ، هنوز در دانشگاه ها به جای پرداختن 

به مسائل عمیق معرفتی در مسائل کلیشه ای گرفتار هستیم و 

دانشگاه ها از لحاظ فرهنگی بسیار آسیب می بینند و انتظار این 

اســـت که در برنامه های مرتبط با علوم و تحقیقات به آن توجه 

شـــود. نکته دیگر اینکه برنامه های توسعه ای تا امروز نتوانسته 

درک مشـــترکی بین مردم و دولت ها ایجاد کنند و بیشتر تکیه 

اجرای آن روی دولت است.« 

رســـولی گفت: »فصل مربوط به آموزش عالی در برنامه هفتم 

حداقل نسبت به برنامه ششـــم جایگاه ضعیفی دارد و نسبت 

به دیگر بخش های همین برنامه هم به نظر می رسد که چنین 

وضعیتی را شاهد هستیم. یعنی به تحولات داخلی و بین المللی 

بحث آموزش و تحقیقات آن طور که انتظار می رفت، توجه نشده 

است. به طور مثال در دیپلماسی علمی، هر چند که قرار است 

تعاملات مان را با دنیا بیشتر کنیم، اما آن طور که انتظار می رفت، 

دنبال نشده و به جای اینکه در برنامه به بحث جذب دانشجو یا 

دانشمند بین المللی اشاره شود، باید به صورت کلی تکلیفش 

را با دیپلماســـی علمی مشخص کند، در حالی که ریل گذاری 

این حوزه مشخص نشده است.« 

 باید میان نهادهای سیاستگذار در حوزه آموزش 
عالی انسجام ایجاد شود

 او گفت: »دانشـــگاه های ما در دوران کرونا از این حیث که به 

سرعت وارد فاز آموزش های مجازی شدند در عین حال از حیث 

کیفیت آســـیب دیدند و باید این مساله را بپذیریم و بعد از آن 

به ســـراغ جبران این حوزه برویم. نکته دیگر اینکه ما در کشور 

دو نوع دانشـــگاه داریم، دانشگاه هایی که منابع مالی شان را 

خودشـــان تعریف می کنند و بعد دانشـــگاه هایی که به دولت 

متصل هستند، اما مشخص نیست که سیاست هایمان باید در 

مواجهه با هر دو نوع دانشگاه ها به یک شکل باشد یا برای هر 

کدام با توجه به شرایط شان سیاستگذاری کنیم، به طوری که 

دانشگاه آزاد به شدت از طریق سیاست هایی که از سوی وزارت 

علوم اعمال می شود، تحت فشار است؛ در حالی که استانداردها 

در دانشگاه آزاد بهتر هم دنبال می شود اما امروز وزارت علوم با 

ایجاد دانشـــگاه های متعدد و گسترش سقف پذیرش دانشجو 

شـــرایط را برای دانشگاه های کشور دشـــوار کرده و همچنین 

دانشگاه ها را هم بلاتکلیف گذاشته است.« 

عضو هیات علمی دانشـــگاه اردبیل گفت: »دانشگاه پیام نور 

زمانی دانشـــگاه غیرحضوری بود، اما امروز دانشـــگاه فنی و 

مهندســـی هم پذیرش می کند و سوال این است که از لحاظ 

منطقی چرا باید این اتفاق رخ دهد که ما به صورت غیرحضوری، 

متخصص فنـــی و مهندســـی تربیت کنیم. امـــروز ما تعداد 

واحدهای دانشـــگاه پیام نورمان از دانشگاه آزاد بیشتر است و 

یا در دانشـــگاه جامع علمی و کاربردی به راحتی رشته تصویب 

می شود، در حالی که در حیطه اجرا نظارت خوبی برای عملکرد 

این دانشگاه نداریم. یعنی روی کاغذ یک سری مسائل خوبی 

مطرح می شود اما در حیطه اجرا برعکس آن رخ می دهد.« 

رســـولی افزود: »در برنامه هفتم به صورت گذرا به بحث ارتقا و 

اســـتادمحور شدن ارزیابی ها اشاره شده اما به صورت جدی به 

این مســـاله نیاز داریم که جهت گیری ها در چنین برنامه های 

در راســـتای ارتقای کیفیت اساتید و کارمندان دانشگاه ها چه 

در بخش دولتی و غیردولتی چیســـت. معتقدم به دلیل رقابت 

ناسالمی که بین بخش دولتی و غیردولتی وجود دارد، کیفیت 

زندگـــی هیات علمی و کارکنان بخـــش غیردولتی، تزلزل پیدا 

کرده و اینها مســـائلی است که انتظار می رفت در سطح کلان 

به آن توجه شـــود. همچنین در حوزه سیاستگذاری در آموزش 

عالی هم ما نهادهای متعدد دولتی و فرادولتی داریم که حیطه 

اختیارات شـــان هم حد و مرز مشخصی ندارد و همین مساله 

مشـــکلاتی را ایجاد کرده و نیاز به انسجام بخشی در این حوزه 

موضوع بسیار مشهود است.« 

عضوهیاتعلمیدانشگاهآزادواحداردبیلدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

درآموزشوتحقیقاتبرنامههفتمآیندهنگرینمیبینیم
زهرا رمضانی
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